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 محمدرضــا قربانــی، 
رئیس شــورای اجتماعی 
محلــه ســجادیه، متولد 
سال ۱۳۴۷ است. از پنج 
ســالگی همراه با خانواده 
ســاکن محله ســجادیه 
می شوند. کارشناسی ارشد الهیات و بازنشسته آموزش و 
پرورش است و در کنار این ها سعادت خادمی افتخاری 
حرم مطهر رضوی را هــم دارد. او همچنین از اعضای 
هیئت امنای مســجد حضرت ابوالفضل (ع)، هیئت 
مذهبی حضرت ابوالفضل(ع) و مسئول پایگاه بسیج 
شهدای هفتاد و دوتن محله است. این هفته گفت وگویی 
داشتیم با این ساکن قدیمی محله تا مشکلات محله را 

از نگاه خود توضیح دهد.
 رئیس شــورای اجتماعی محله ســجادیه در ابتدای 
گفت وگو به بیان ۲مشــکل از مشــکلات عمده محله 
پرداخت که علت مشکلات دیگر هستند. این ۲مسئله 
شــامل محصور و محدود بودن محله به دیوار راه آهن 
و بولوارهای اطــراف و تراکم پاییــن زمین های محله 
است. محمدرضا قربانی گفت: «مسائل و مشکلات 
محله سجادیه به ۲بخش مشکلات کلان و خرد تقسیم 
می شود که مشــکلات کلان خودشــان باعث ایجاد 
مشکلات خرد شده است. از جمله مشکلات کلان این 
محله وجود ریل راه آهن بین دو محله سجادیه و رضاییه 
است. یکی از مشکلات اصلی محله به راه آهن و دیوار 
آن ارتباط دارد. دیوار راه آهن باعث شده است تا محله 
سجادیه به چشــم نیاید. این دیوار همچنین مشکلات 
زیادی برای محله رضاییه و سجادیه ایجاد کرده است. 

از جملــه این مشــکلات انواع آلودگی و مشــکلات 
بهداشتی و ایجاد انواع آسیب های اجتماعی و همچنین 
ایجاد مخفیگاه و پناهگاه مناسبی برای معتادان و کارتن 

خواب ها به وسیله این دیوار است.»
 او دیــوار راه آهن را دیــوار برلین خواند و افــزود: «باید 
راه آهن مشــهد نیز مثل تهران و کرج زیر سطحی شود. 
ســرمایه گذاران زیــادی حاضرند برای ایــن محدوده 
ســرمایه گذاری کنند که اگــر راه آهن با شــهرداری و 
ســرمایه گذاران به توافق برسد بســیاری از مشکلات 
رفت وآمد در منطقه۴، ۵ و ۶ رفع می شود. وجود راه آهن 
باعث شده تا محلات سجادیه، رضاییه، جلالیه، شهرک 
شیرین، شهرک شــهید رجایی محله هایی بسته باشند 

و امکان تغییر و تحول برای آن ها وجود نداشته باشد».
 وی ادامه داد: مسئله بعدی تراکم محله سجادیه است که 
ناشی از تعیین کاربری بسیاری از زمین های این محله 
اســت. زمین های بزرگی در محله کاربری انبارداری 
دارند و بــه مابقی زمین هــای محله نیــز تراکم پایین 
اختصاص یافته که ســرمایه گذاری در آن ها را محدود 
کرده است. دیگر محلات منطقه دارای تراکم بالا است؛ 
ولی تراکم محله ما از سوی مسئولان مرتبط افزایش پیدا 
نمی کند. این مسئله باعث شده تا بناهایی که در محله 
ساخته می شوند بدون پروانه باشند و زمینه تخلف برای 

آن ها که ساخت وساز می کنند، باز شود.»
 او در ادامه به عواقب تعیین تراکم پایین محله اشاره کرد و 
گفت: «سرمایه گذارانی هستند که حاضر هستند منازل 
مسکونی دو گودال محله سجادیه را خریداری کنند به 
شــرط آن که تراکم زیاد باشــد.  یکی از علت هایی که 
معتادها وکارتن خواب ها و مسائل اجتماعی در محله 

زیاد است به همین تراکم پایین و ارزانی قیمت خرید و 
اجاره مسکن در محله مربوط می شود. مدتی است که به 
گودال فخار توجه ویژه ای شده است و شهردار مشهد هم 
در محله گود حضور یافته اند، ولی انگار همگی فراموش 
کرده اند که یک ســوم گودال فخار در این سوی بولوار 
میرزا کوچک خان و در محله سجادیه است. علاوه بر 
این گودال دیگری نیز در محله وجود دارد که هر دو ناشی 
از خاک برداری کوره های آجرپزی هستند. هر دو گودال 
کاملا مسکونی اند و همواره با مشکلات فراوانی دست 
و پنجه نرم می کنند. اهالی کوچه های اعتمادی ۴و ۶ و 
میرزا کوچک خان ۵ و ۷ و ۹ که محل این گودال هاست، 

از معضلات این محدوده ها رنج می برند.»
 رئیس شورای محله سجادیه در پایان گفت وگو از بازدید 
نکردن اعضای شورای اسلامی شــهر از محله گلایه 
داشــت و بیان کرد: « در جلسه ای که رؤسای محلات 
منطقه با اعضای شورای اسلامی شهر داشتند، بیان کردم 
که قرار بود مسئولان شهری از همه محلات بازدید کنند، 
ولی هنوز کسی به محله ما نیامده است. با اینکه محله 
سجادیه ۲۰دقیقه تا حرم مطهر بیشتر فاصله ندارد و با 
وجود بولوار امت و بولوار امیرالمؤمنین(ع) نزدیک ترین 
و کم ترافیک ترین مسیر به حرم مطهر رضوی برای زائران 
و مجاوران است. تاکنون توجهی به محله سجادیه نشده 
است. در جلسه های ۲ سال گذشته بارها به مشکلات 
محله نیز اشاره کردیم، ولی هیچ اقدامی نشد. درست 
است که ناحیه۲ شــهرداری منطقه جزو حاشیه شهر 
محسوب می شود و باید به حاشیه شهر توجه شود، اما 
نباید متن را نیز فراموش کرد. در منطقه۵ بیشتر به حاشیه 

شهر توجه می شود. »

در جلسه شورای اجتماعی محله نیزه مطرح شد

اجراى طرح هاى خلاقانه در هفته كتاب و كتاب خوانى
رئیس شورای اجتماعی از مشکلات محله سجادیه گفت

ديوار راه آهن، براى ما ديوار برلين است

سید محمد عطائی
دبیر شهرآرامحله

 دانش آموزان مقطع دوازدهم مدرسه شهید بهشتی بخشی از کتاب «حر» برگرفته از واقعه 
تاریخی عاشورا را به مناسبت ایام محرم و صفر به صورت نمایشنامه خوانی برای اعضای 
شورای اجتماعی محله نیزه اجرا کردند. عزت آشنا،  مدیر کتابخانه شهدای مدافع حرم در 
این باره گفت: هر ماه کتابی را متناسب با مناسبت های آن ماه و به صورت نمایشنامه خوانی 

برای دانش آموزان معرفی می کنیم. این برنامه با همکاری مدارس وکمک دانش آموزان علاقه مند 
به حوزه کتاب و نمایشنامه خوانی در مدارس محله اجرا می شود. این طرح با هدف گسترش 
فرهنگ کتاب و کتاب خوانی اجرا می شود و دانش آموزان می آموزند که فعالیت های فرهنگی 

مختلفی در فضای کتابخانه انجام می شود و تنها به مطالعه یا امانت کتاب ختم نمی شود. 

کتاب خوان، برگزاری مســابقه عکس با کتابخانه خانه در 
فضای مجازی همچنین برگزاری مسابقه شعر و به کاربردن 
کلمه ماسک و جایگزین کردن آن در اشعار شاعران قدیمی 
نیز از برنامه هــای دیگر هفته کتاب خوانی اســت، که از 
سوی کتابخانه شهدای مدافع حرم اجرا می شود. بهترین 
ایده هایی که طی این هفته به دست ما برسد و باعث ترغیب 
دیگران در اســتفاده از ماسک شــود نیز از سوی کتابخانه 

چاپ می شود و به آن ها هدایایی تعلق می گیرد.

  راه اندازی کتابخانه اولیا در مدارس
 مریم اعلمی، رابط مدارس در شــورای اجتماعی محله 
نیز در ادامه جلسه پیشــنهادهای خود برای هفته کتاب و 
کتاب خوانــی را ارائه داد و گفــت: دانش آموزان علاوه بر 
مطالعه کتب درسی به مطالعه کتب غیردرسی نیاز دارند. 
این کتاب ها به رشــد اجتماعی و فرهنگــی آن ها کمک 
می کند. اولیا نیز باید هم زمان با دانش آموزان رشــد کنند 
و کتاب هایــی که به آن ها در تربیــت فرزند کمک می کند 
مطالعه کنند. به همیــن دلیل تأســیس کتابخانه اولیا در 
مدارس اهمیت ویــژه ای دارد. والدین به مطالعه در حوزه  
مباحث رشد و تربیت کودک و مشاوره خانواده نیاز دارند. 
در دوره شــیوع کرونا این نیاز بیش از گذشــته احســاس 
می شــود. مدت زمان حضور کــودکان در خانه بیش از 
گذشته شده است و اولیا باید نحوه تعامل با فرزندان خود 
را تغییــر دهند. راه اندازی کتابخانه اولیا برنامه ای اســت 
که به همراهی والدین و اعضای شــورای اجتماعی محله 

نیاز دارد. 


